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13. december 2018 

 

I henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvor stor er importen af mursten? Hvad er importværdien af disse? 

2. I hvor stor grad benyttes mursten i forbindelse med nybyggeri her i landet? 

3. Har man undersøgt hvor meget man kan spare ved at opføre et hus af mursten frem for 

et traditionerl hus bygget af træ? 

4. Har man videnskabelige undersøgelser om huse af mursten er velegnede til det 

arktiske miljø?  

5. Har man lavet forsøgsprojekter med byggeri af mursten med grønlandske 

råmaterialer? F.eks. ler fra Kangerlussaq? 

6. I 2015 afholdte Naalakkersuisoq for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og 

Udenrigsanliggender Vittus Qujaukitsoq og borgemster i Kommune Kujalleq Jørgen 

Wæver Johansen samt medlemmer af Kommune Kujalleqs Erhvervs- og 

Arbejdsmarkedsudvalg et 2 dage langt seminar om at skabe flere arbejdspladser i 

Sydgrønland. Det kan man læse om på Selvstyrets hjemmeside på følgende link: 

https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2015/08/170815_byggem

atrialer 

 

Kan Naalakkersusiut komme med detaljerede oplysninger om hvilke tiltag man har 

taget med hensyn til Siku Block ? 

7. Har man i landets regioner undersøgt egnede steder med gode råvarer til selvforsyning 

af lokale mursten? 

8. Har Naalakkersuisut planer om opstart af fabrikation af mursten her i landet? 

9. Hvor meget vil det koste at opstarte en fabrik af lokale mursten? 

10. Hvilke og hvor mange arbejdspladser vil man stifte ved opstart af fabrikation af mursten 

her i landet? Hvilke uddannelser kræves dert for  de kommende 

produktionsmedarbejdere? 

11. Hvilke planer har Naalakkersuisut om at nedbringe importen af byggematerialer her i 

landet? 

(Medlem af Inatsisartut Aqqa Samuelsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Begrundelse: 

https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2015/08/170815_byggematrialer
https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2015/08/170815_byggematrialer
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Såfremt importen her til landet skal nedbringes fremadrettet må vi udnytte lokale råvarer og 

muligheder. Vi har god grund til at få oplyst hvor meget mursten der importeres her til landet, ligesom 

det er interessant at få oplyst, hvor store udgifter vort land har i forbindelse med import af mursten. 

 

Med hensyn til byggemetoden er det interessant at få oplyst, hvor meget man kan spare på 

opvarmning og vedligeholdelse ved huse af mursten contra huse bygget af træ. Man vil utvivlsomt 

have større opførrelsesomkostninger med murstenshuse, men på lang sigt er det vigtigt at have vished 

om evt. sparemuligheder. 

 

Projektet Siku Block som før havde en stor bevågenhed er nu ved at stilne af. Hvis det er tilfældet er 

det selvfølgelig ærgeligt.  

 

Hvis vi skal nedbringe afhængigheden af importeret byggematerialer, så mener jeg at mursten er en 

af mulighederne. Ved at opstarte fabrikation af mursten her i landet så vil vi grundlægge en større 

selvforsyning og større beskæftigelse her i landet. Derfor er det vigtigt at få oplyst, hvilke planer 

Naalakkersuisut har om importbegrændsende tiltag. 


